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[Ministeren for Grønland] 

Jeg skal herved tillade mig for det høje 
ting at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om rettens 
pleje i Grønland. 

(Lovforslag nr. L 166). 
Lovforslaget, der er en del af et af det 

grønlandske lovudvalg udarbejdet forslag til 
en revision af den grønlandske retsplejelovs 
kap. 7 om fuldbyrdelse af domme m. v., in- 
deholder bestemmelser om tvangsinddrivelse 
på grundlag af pantebrev i fast ejendom, om 
udlæg i fast ejendom samt en bemyndigelse 
for ministeren til at fastsætte de nærmere 
regler om tvangssalg, herunder om tvangssalg 
af fast ejendom. 

Det samlede revisionsforslag til lovens 
kap. 7 indeholder bl. a. bestemmelser om en 
ændret opbygning af den grønlandske foged- 
myndighed, der i øjeblikket er henlagt under 
politiet i Grønland. Dette forslag skal fore- 
lægges for de implicerede myndigheder, 
hvorfor det først vil kunne fremsættes for 
folketinget i en senere samling. 

Der har ikke hidtil været hjemmel til at 
foretage tvangsrealisation af fast ejendom i 
Grønland, idet der ikke tidligere var behov 
for en sådan ordning. Hovedparten af de 
privat ejede faste ejendomme i Grønland var 
erhvervet med offentlige lån og tilskud i 
medfør af den gældende bolig- og erhvervs- 
støttebekendtgørelse, og ejendommene var i 
vidt omfang unddraget almindelig kreditor- 
forfølgning. Formen for tvangsrealisation 
ved misligholdelse over for den offentlige 
långiver var nøje fastlagt i de nævnte be- 
kendtgørelser. 

Med udviklingen af et privat lånemarked 
og etableringen af advokatvirksomhed i 
Grønland har forholdene imidlertid gradvis 
ændret sig, og presset på de tvangsfuldbyr- 
dende myndigheder for at få bistand til gen- 
nemførelse af tvangsrealisationer af fast ejen- 
dom er steget stærkt. 

Man finder derfor ikke, at gennemførelsen 
af de i nærværende lovforslag omhandlede 
bestemmelser bør afvente fremsættelsen af 
det samlede revisionsforslag til den grøn- 
landske retsplejelovs kap. 7. 

Lovforslaget er tiltrådt af Grønlands 
landsråd. 

Idet jeg i øvrigt med hensyn til lovforsla- 
gets enkeltheder henviser til bemærkningerne 
til lovforslaget, skal jeg herved tillade mig at 

anbefale lovforslaget til det høje tings velvil- 
lige behandling. 

Finansministeren (Heinesen): 
Jeg skal tillade mig for det høje ting at 

fremsætte: 

Forslag til lov om statsanstalten for livsfor- 
sikring. 

(Lovforslag nr. L 167). 

Som det fremgår af bemærkningerne til 
lovforslaget, er der tale om en modernisering 
og forenkling af den gamle lov. Der er deri- 
mod ikke tale om en ændring af de princip- 
per, der ligger til grund for statsanstaltens 
virksomhed, nemlig at statsanstaltens drifts- 
udgifter afholdes af den selv, og at statsan- 
staltens formue ikke må sammenblandes med 
statsformuen. 

Det forhold, at vi her i landet har en stats- 
lig livsforsikringsvirksomhed, er historisk 
betinget. Der er imidlertid ingen tvivl om, at 
det har været medvirkende til at skabe en 
rolig og sund udvikling på livsforsikringsom- 
rådet i Danmark. 

Lovforslaget tilsigter derfor heller ingen 
ændringer i statsanstaltens organisations- 
form. Det skal dog bemærkes, at rigsrevisor 
efter lovforslaget skal medvirke ved revisio- 
nen af statsanstaltens regnskaber, således at 
folketinget også ad denne vej får mulighed 
for indseende i statsanstaltens forhold. 

Et af de væsentligste punkter i lovforslaget 
er, at en række detailregler om forsikringsbe- 
tingelser og tariffer er udtaget af loven med 
henblik på at skabe mulighed for en smidige- 
re tilpasning til udviklingen på livsforsik- 
ringsområdet. Statsanstalten vil, som det også 
tidligere har været tilfældet, naturligvis være 
omfattet af forsikringsaftalelovens regler. 

Forsikringsvilkårene skal efter lovforslaget 
fastsættes eller godkendes af finansministe- 
ren. Med henblik på fortsat at sikre en for- 
nuftig udvikling på livsforsikringsområdet er 
det finansministeriets hensigt at udøve disse 
beføjelser i kontakt med handelsministeriet 
og forsikringsrådet. 

For så vidt angår udviklingen på livsfor- 
sikringsområdet vil jeg gerne specielt nævne, 
at et udvalg, hvori statsanstalten og de priva- 
te livsforsikringsselskaber er repræsenteret, 
forventes at afslutte sit arbejde i løbet af for- 
året 1978. 
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[Finansministeren] 

Udvalget har bl. a. fået til opgave at be- 
handle spørgsmålet om grundlagsrenten og i 
øvrigt alle beregningselementer ved fastsæt- 
telsen af tarifferne, herunder dødelighed, in- 
validitetssandsynlighed m.v. 

Lovforslaget betyder, at statsanstalten i 
givet fald hurtigt kan ændre sine forsikrings- 
vilkår på grundlag af udvalgets arbejde. 

Der er yderligere sket en forenkling af reg- 
lerne om bonusberegning og bonusudbeta- 
ling, men det er fortsat meningen, at statsan- 
stalténs overskud, efter at der er sket rimelig 
henlæggelse til reserver, skal komme forsik- 
ringerne til gode. 

Det er mit håb, at det foreliggende lovfor- 
slag i kraft af de muligheder, det giver for 
tilpasning til skiftende vilkår, vil medvirke 
til, at statsanstalten på en heldig måde fortsat 
kan være med til at præge udviklingen. 

Jeg skal derfor, idet jeg i øvrigt henviser 
til de bemærkninger, der ledsager lovforsla- 
get, anbefale det til folketingets velvillige be- 
handling. 

.Ministeren for skatter og afgifter (Kamp- 
mann) : 

Jeg skal herved tillade mig for det høje 
ting at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  ligningsloven. 
(Revision af § 28). 

(Lovforslag nr. L 168). 
Da man i 1974 indførte § 28 i ligningslo- 

ven, blev det bestemt, at bestemmelsen skulle 
tages op til revision i folketingsåret 1977-78 
og bedømmes under hensyn til de indhøstede 
erfaringer. Det er baggrunden for det lovfor- 
slag, der her fremsættes. 

§ 28 går i korthed ud på, at ligningsmyn- 
dighederne skal forhøje den selvangivne ind- 
komst, hvis den skattepligtige har foretaget 
så store skattemæssige afskrivninger, ned- 
skrivninger eller henlæggelser, at den skatte- 
pligtige indkomst derved er blevet mindre 
end privatforbruget. Forhøjelsen af den skat- 
tepligtige indkomst sker ved, at de foretagne 
afskrivninger m.v. begrænses så meget, at 
indkomsten kommer op på et beløb, der sva- 
rer til privatforbruget. 

Statsskattedirektoratet har foretaget en 
undersøgelse hos de kommunale lignings- 
myndigheder om anvendelsen af § 28. Det 
fremgår heraf, at der for indkomståret 1975 
er blevet foretaget forhøjelser efter bestem- 

melsen i i alt omkring 700 tilfælde. Langt 
hovedparten af forhøjelserne gav ikke anled- 
ning til klage, idet kun 34 tilfælde er påkla- 
get til skatterådene og 4 til landsskatteretten. 

På baggrund af denne undersøgelse og de 
i øvrigt foreliggende oplysninger fra de for- 
skellige skattemyndigheder om praktiserin- 
gen af bestemmelsen kan man konstatere, at 
bestemmelsen indtil nu ikke har voldt admi- 
nistrative vanskeligheder af større betydning 
eller givet anledning til væsentlige fortolk- 
ningsmæssige problemer. Dette hænger nok 
sammen med, som flere ligningsmyndigheder 
har oplyst, at skatteyderne og deres revisorer 
eller advokater allerede ved regnskabsaflæg- 
gelsen i ret vidt omfang selv har taget hensyn 
til bestemmelsen. 

Der skulle således alene være grund til at 
foretage enkelte mindre, tekniske og redakti- 
onelle, ændringer af lovbestemmelsen. 

De foreslåede ændringer medfører ingen 
administrative eller provenumæssige konse- 
kvenser. 

Idet jeg i øvrigt henviser til de bemærk- 
ninger, der ledsager lovforslaget, skal jeg an- 
befale forslaget til folketingets velvillige be- 
handling. 

Endvidere skal jeg herved tillade mig at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om afgift 
af  visse olieprodukter. 

(Lovforslag nr. L 169). 
Loven om afgift af visse olieprodukter in- 

deholder en bestemmelse om, at momsregi- 
strerede virksomheder kan få tilbagebetalt 
afgiften af virksomhedernes eget olieforbrug. 
Dette gælder dog ikke for fjernvarmeværker 
og lignende varmeproducenter, ligesom virk- 
somheder, der får varme fra sådanne værker, 
heller ikke kan få godtgjort den indirekte 
oIieafgiftsbelastning, der stammer fra fjern- 
varmeværkets olieforbrug. 

Blandt fjernvarmeværkernes kunder er der 
imidlertid virksomheder, f. eks. industrivirk- 
somheder og gartnerier, der aftager store 
mængder fjernvarme, og for hvem afgiftsbe- 
lastningen er af stor økonomisk betydning i 
konkurrencen med tilsvarende virksomheder, 
der har eget opvarmningsanlæg, og som der- 
med kan få olieafgiften tilbagebetalt. 

Jeg har derfor fundet det rimeligt at fore- 
slå, at virksomheder, der er tilsluttet fjernvar- 


